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Totes les residències de l'Alt Pirineu i Aran
estan lliures de covid-19
El risc i la velocitat de transmissió han crescut en una setmana a la
regió sanitària

Guillem Lluch Torres

Diverses dosis de la vacuna contra el covid-19 ACN (ALBERT LIJARCIO)

2 min

Totes les residències de l'Alt Pirineu i Aran ja són verdes, és a dir
que no tenen cap cas positiu de covid-19. Així ho ha donat a
conèixer el departament de Salut en l'actualització que fa cada
divendres. Cal recordar que la setmana passada únicament
quedava un cas positiu a la residència Sant Roc de Bellver de
Cerdanya.

Pel que fa a les dades epidemiològiques, al conjunt de l'Alt Pirineu i
Aran el risc ha pujat en una setmana, passant de 357 a 432,



22/3/2021 Totes les residències de l'Alt Pirineu i Aran estan lliures de covid-19

https://www.ara.cat/pirineus/totes-residencies-l-alt-pirineu-aran-lliures-covid-19_1_3907412.html 2/2

mentre que la velocitat de transmissió (Rt) ha superat el llindar d'1 -
a partir del qual es considera que el virus s'expandeix-, en passar
de 0,98 a 1,06. Des que va començar la pandèmia ja s'han detectat
5.799 casos de covid-19 a la regió sanitària. Pel que fa a les
vacunacions, en l'última setmana s'han posat 298 primeres dosis
(fent pujar el total fins a 6.742) i 828 segones dosis (3.058 en total).

Per territoris, el que presenta un risc més elevat és l'Alt Urgell, on
en una setmana aquest indicador ha passat de 364 a 899. L'Rt,
mentrestant, ha passat d'1,14 a 1,87. També ha crescut força en
una setmana el nombre d'ingressats per covid-19 al Sant Hospital
de la Seu d'Urgell, en passar de 0 a 4.

L'Aran és el segon territori de la demarcació amb un risc més alt,
tot i que ha baixat respecte a divendres passat, de 904 a 863. L'Rt,
en canvi, ha pujat de 0,82 a 0,96. També ha crescut, de 4 a 6, el
nombre d'ingressats per covid-19 a l'Espitau Val d'Aran. A l'Alta
Ribagorça, el risc ha baixat de 745 a 656, mentre que l'Rt ha caigut
de 2,38 a 1,78. Ha crescut, en canvi, el nombre d'hospitalitzats per
covid-19, d'1 a 2.

Al Pallars Jussà, el risc ha baixat de 672 a 420, mentre que l'Rt ha
caigut de 3,03 a 1,09. Cal tenir en compte que en territoris poc
poblats, la detecció de pocs casos fa pujar i baixar de forma molt
brusca els indicatius. Pel que fa a les persones de la comarca
hospitalitzades per covid-19, en una setmana s'ha passat de 7 a 6,
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Creen una comissió per regular els usos del
congost de Mont-rebei
Es farà un Pla d'Usos per trobar solucions als problemes de
seguretat i massificació

ARA Pirineus

Excursionistes al congost de Mont-rebei ACN

2 min

SANT ESTEVE DE LA SARGA La Comissió de Seguiment del Congost de

Mont-rebei ha quedat constituïda aquest divendres a la Diputació
d'Osca en una primera reunió de treball amb l'empresa
adjudicatària dels treballs de redacció del futur Pla d'Usos per
establir una estratègia d'actuació i gestió integral de l'entorn de
l'embassament de Canelles i del congost de Mont-rebei. La
Comissió la conformen el president de la Diputació de Lleida, Joan
Talarn, i el seu homònim d'Osca, Miguel Gracia; l'alcalde de Sant
Esteve de la Sarga i president del Consell d'Alcaldes del Pallars
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Jussà, Jordi Navarra; l'alcalde de Bonansa i president de la
comarca de la Ribagorça, Marcel Iglesias; el director general
d'Ordenació del Territori del Govern aragonès, José Manuel
Salvador Minguillón, i el cap de la secció de Biodiversitat i Medi
Natural de Lleida de la Generalitat, Xavier Marco. A més, també hi
han assistit el president del Consell Comarcal de la Noguera,
Miquel Plensa, i la directora dels Serveis Territorials de Territori i
Sostenibilitat a Lleida, Dolors Tella.

El president Joan Talarn ha destacat que el congost és un valor
econòmic comú d'ambdues comunitats que ha de poder continuar
sent-ho i que el Pla d'Usos permetrà regular les solucions als
problemes de seguretat i massificació dels últims temps. El
president de la Diputació d'Osca, Miguel García, ha ressaltat la
complicitat i el consens amb tots els municipis del territori per poder
avançar en la millora de la gestió de la zona.
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La CUP denuncia els tinents d'alcalde de la
Torre de Capdella i aquests responen amb
possibles querelles per difamació
Els cupaires els acusen de col·laborar amb Endesa en l'afer dels talls
de subministrament

Guillem Lluch Torres

Concentració de suport a la Pobleta de Bellveí, aquest dimecres CUP VALL FOSCA

3 min

LA POBLETA DE BELLVEÍ La CUP ha anunciat que interposa una

denúncia contra els tinents d'alcalde de l'Ajuntament de la Torre
de Capdella i contra els responsables d'Endesa pels talls de llum
que està havent-hi aquests dies a la Vall Fosca com a
conseqüència del conflicte de l'IVA. Els cupaires, que són el
principal grup de l'oposició al consistori, han indicat que aquest
dimecres Endesa "ha continuat la seva acció coercitiva amb els
talls de llum a algunes veïnes de la Vall Fosca". Uns talls, recorden,
que es van iniciar dimarts i que ja afecten un total de sis
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que es van iniciar dimarts i que ja afecten un total de sis
habitatges, com a mínim. Des de la CUP asseguren que "alguns
membres de l'equip de govern de l'Ajuntament actuen de
col·laboradors verificant el pagament, si és dona, i avisant la
companyia que restableixi el servei".

Així, la formació assegura que "per la via política, la CUP ha
interposat una denúncia contra els dos tinents d'alcalde i contra el
responsable d'ENDESA ENERGIA SAU pels talls de llum en
període hivernal i a les portes d'una onada de fred. Els regidors
actuen sol·licitant als veïns afectats un justificant de pagament del
suposat deute per autoritzar novament a l'empresa que els
restableixi el servei, fent de secretaris a la vall de la multinacional".

L'equip de govern diu que només vol ajudar
Un dels dos tinents d'alcalde, Francesc Porta, ha rebatut aquestes
afirmacions, tot assenyalant que l'únic que han fet ha estat intentar
ajudar a algun veí que havia pagat el deute reclamat per
Endesa però que, per error, se li havia tallat la llum igualment.
Porta ha deixat clar que ells, per una qüestió de protecció de
dades, no saben qui ha pagat i qui no, i que l'únic que han intentat
ha estat ajudar en aquests casos. També ha anunciat que, davant
les acusacions que està fent aquests dies la CUP de la Vall Fosca
contra l'equip de govern, estudien presentar una querella contra
ells per difamació.

Pel que fa a la possibilitat que l'Ajuntament connecti els domicilis
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on s'ha tallat el subministrament a l'enllumenat públic, tal com
reclama la CUP, Porta ha assegurat que no es pot fer. De fet, ha
assegurat que la mateixa Endesa els ha advertit que fer-ho "tindria
conseqüències penals" per a l'Ajuntament.

Nova concentració de suport
Després que aquest dimarts es convoqués una concentració a
Paüls en suport als veïns i veïnes a qui s'havia tallat la llum, aquest
dimecres se n'ha fet una altra, en aquest cas a la Pobleta de
Bellveí.

Recordem que l'equip de govern de l'Ajuntament de la Torre
de Capdella ha accedit a liquidar el deute que els reclama Endesa
derivat de l'IVA corresponent al període 2015-2020. Està previst
que l'acord se signi divendres, elevant-lo a ple, i preveu que el
consistori aboni la quantitat de 300.834,81 euros a Endesa en
concepte de consum elèctric dels equipaments municipals. Des de
la CUP han criticat aquest fet, i han assegurat que aquest pacte
"arriba ara perquè, com el 2017 i també a l'hivern, a Endesa li
caduca el dret a reclamar l'IVA a Hisenda".

Recordem que l'Ajuntament de la Torre de Capdella i diversos
veïns de la vall encara tenen dret a beneficiar-se de la tarifa
bonificada que es va acordar l'any 1927, com a compensació per
les obres de les centrals hidroelèctriques que es van fer a la zona.
El conflicte rau en el fet que des de la Vall Fosca creuen que l'IVA

L'Ajuntament de la
Torre de Capdella
liquidarà el deute de
l'IVA amb Endesa
però vol portar el cas
a Europa
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 co cte au e  e  et que des de a a  osca c eue  que 
de les factures se'ls ha d'aplicar sobre aquesta tarifa bonificada,
mentre que Endesa considera que ho ha de fer sobre la tarifa
d'últim recurs, fet que encareix les factures, i és justament la
diferència entre aquestes dues xifres la que reclama la companyia.
De fet, reclama aquests diners perquè alguns veïns fa anys
que autoliquiden les factures aplicant l'IVA que consideren que
pertoca i no el que diuen les factures que els envia la companyia,
de manera que els ingressen menys diners dels que l'empresa
reclama.

La versió d'Endesa
Des d'Endesa, mentrestant, asseguren que els talls de
subministrament que s'estan realitzant aquests dies no tenen a
veure amb la negociació que s'està duent a terme ara amb
l'Ajuntament, ja que es tracta de clients que tenen deutes
acumulats anteriors al 2015, que és a partir de l'any en què s'està
negociant ara. Així, des de la companyia han assegurat que tot allò
que hi havia pendent d'abans del 2015 ja es va liquidar tant amb
l'Ajuntament com amb la majoria de veïns, i que els talls de
subministrament s'estan produint als domicilis dels que no van
liquidar llavors. Des de la companyia també han assegurat que la
seva voluntat sempre ha estat la de negociar, i per això han estat
"flexibles" a l'hora de fer els cobraments.
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Veïns del Castell de Mur alerten que un sol
projecte absorbeix totes les plaques
fotovoltaiques permeses al municipi
Trenta hectàrees del total de setanta pertanyen a terrenys comunals

ARA Pirineus

Recreació de com quedaria part de la Conca de Tremp si es construeixen els parcs fotovoltaics
 SALVEM LO PALLARS

1 min

CASTELL DE MUR La presentació de projectes d'instal·lacions

fotovoltaiques al Pallars Jussà és un degoteig constant des de
l'agost del 2020. Des d'aleshores, s'han presentat disset projectes
que afecten vuit municipis amb un total de 627 hectàrees. Valença
Castells, veïna del municipi del Castell de Mur i membre de la
Plataforma Salvem lo Pallars, ha explicat a l'ACN que al seu
municipi s'ha entrat un projecte de 71,2 hectàrees (30 hectàrees en
terrenys comunals). Aquest projecte, presentat per una empresa
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externa a la comarca, assegura que absorbeix la totalitat
d'hectàrees permeses al municipi. D'aquesta manera es frustra
qualsevol iniciativa impulsada pels veïns els pròxims 30 anys, ha
dit Castells.

Per Castells, aquests "megaprojectes de plaques solars topa
frontalment amb el model de territori sostenible del Pallars
Jussà". La Plataforma Salvem lo Pallars creu que aquests
projectes no incentiven el desenvolupament de les persones sinó
que limiten el futur del Pallars Jussà en altres àmbits. "S'hipoteca la
terra durant trenta anys, menystenint l'alt valor productiu i de
l'agricultura i la ramaderia", assenyalen.

Un altre dels projectes que la ponència del Govern ja ha donat
viabilitat és de 50 hectàrees de plaques solars a uns 500 metres
del nucli urbà d'Isona. La Plataforma Salvem lo Pallars remarca
que serà 66% més gran que la superfície urbana del
poble. Salvem lo Pallars demana als alcaldes informar els veïns
d'aquests projectes i activar la modificació dels Pla d'Ordenació
Urbana Municipal (POUM).
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